
قيمت پايين تر در كنار كيفيت متوسط ميوه هايي كه 
وانت بارهاي ميوه فروش در خيابان ها عرضه مي كنند 
شايد خود عامل استقبال مردم از اين فروشندگان 
دوره گردي ش��ده كه در يك سال گذشته علاوه بر 
ساكنان شهر قم از روستاها و شهرهاي نزديك نيز 
براي فروشندگي به اين شهر مذهبي پا مي گذارند.  
ترافيك شديد، سد معبر، ايجاد اخلال در نظم شهري 
در كنار از بين بردن سيماي شهري تنها گوشه اي از 

معضلاتي اس��ت كه وانت باره��اي ميوه فروش در 
شهر ايجاد كرده اند كه هرازگاهي صداي مسئولان 
شهري را نيز درآورده است. شوراي اسلامي شهر قم 
كه درواقع بيشترين سهم را در مديريت شهري دارد 
بارها و در جلسات مختلف خود در سال هاي اخير 
به موضوع وانت بارهاي ميوه فروش ورود پيداكرده 
است اما تصميمات اين شورا نيز نتوانسته مرهمي 
بر اين معضل شهري باشد.  تيرماه سال گذشته و 

درست زماني كه از ورود سقائيان نژاد شهردار جديد 
قم به ساختمان ش��هرداري قم نزديك به يك ماه 
مي گذشت لايحه اي از سوي شهرداري به صحن 
علني شورا آمد كه طي آن شهرداري مديريت رفع 
سد معبر در مناطق شش و هفت شهر را با هزينه اي 
بالغ بر ماهان��ه 100 ميليون ب��ه بخش خصوصي 
مي سپرد كه سرانجام اين لايحه با كش وقوس هاي 

فراوان به تصويب رسيد. 

طبق اين جلس��ه پنج نقطه براي اين امر در نظر 
گرفته شد و قرار بر اين شد با شناسنامه دار شدن 
وانت بارها، آنها در محل هاي در نظر گرفته ش��ده 
مستقر شوند، علاوه بر اين مقررشده بود كه هرچند 
وقت يك بار محل اس��تقرار وانت بارها تغيير پيدا 
كند.  س��قائيان نژاد همان زمان ت��ردد و فعاليت 
وانت بارها را به ش��رط شناس��نامه دار بودن مجاز 
دانس��ته و گفته بود: وانت بارها ش��ب ها به شرط 
شناس��نامه دار بودن مي توانند كالاي خود را در 
معرض فروش قرار دهند و قبل از ساعت 10 شب 
قرار نيس��ت اين افراد در خيابان ها در راه عبور و 
مرور مردم قرار بگيرند.  عب��اس ذاكريان، رئيس 
كميسيون خدمات ش��هري و امور زائران شوراي 
اس��لامي ش��هر قم نيز كه از مدافعان اين لايحه 
بود دراين باره گفته بود: ب��راي اين كار پنج نقطه 
در شهر مشخص ش��ده تا ش��هرداري آن را براي 
حضور وانت بارها آماده كند و با دادستاني و نيروي 
انتظامي جلساتي داشتيم كه پس از آماده شدن 
اين جايگاه ها قرار است برخوردهاي سخت تري با 

اين معضل صورت گيرد. 
   عدم استقبال فروشندگان

به هرحال مصوبه شوراي اسلامي شهر قم در حالي 
از 15 فروردين ماه امسال اجرايي شد كه از همان 
روزهاي آغازين طرح مي شد به بي ميلي فروشندگان 
ميوه براي استقرار در محل هاي معين شده پي برد، 
علاوه بر اين تعداد بالاي فروشندگان امكان استقرار 
نصف آنها را هم در اين مكان ها نمي داد.   به هرحال 
با اجرايي شدن اين طرح هم اتفاق خاصي رخ نداد 
به طوري كه بار ديگر خيابان هاي سطح شهر مملو از 
وانت هاي ميوه فروشي شد كه البته مقداري نسبت 
به قبل كمتر شده بودند و حتي برخي از آنها با تغيير 
در روند كاري خود به جاي وانت از چرخ هاي دستي 
براي فروش ميوه هاي خود اقدام مي كردند.  از سوي 
ديگر شهردار قم براي برخورد جدي تر و قاطع تر با 
فروشندگان به دنبال همگرايي مسئولان استاني نيز 
بود به طوري كه ارديبهشت ماه امسال بعد از اجرايي 

شدن طرح به ديدار دادستان قم نيز رفت.   
مصطفي برزگر گنجي، دادس��تان قم در جلس��ه 
مشترك با مديران شهرداري قم، با اشاره به برنامه 
شهرداري براي اجراي طرح جمع آوري و ساماندهي 
وانت بارها از سطح شهر با همكاري دستگاه قضايي و 
نيروي انتظامي مي گويد: تدابير ويژه اي براي اجراي 
اين طرح و تأمين نظم و انضباط ش��هري توسط 
مجموعه شهرداري و نيروهاي انتظامي انديشيده 
شده است. خوش��بختانه در مدتي كه برنامه هاي 
اجراي طرح آغازش��ده، اطلاع رساني به وانت بارها 
و ثبت نام از آنها انجام شده و مكان هاي استقرار آنها 

نيز آماده  شده است. 

شايد اين از خاصيت نقاط گردشگري در ايران است 
كه يك جاذبه گردش��گري طبيع��ي همانگونه كه 
هست به گردشگران عرضه شده و هيچ گونه خدمات 
جانبي در آن ديده نمي شود. به همين خاطر و البته 
چند دليل ديگر مسئولان در سال هاي قبل تصميم 
گرفتند ارائه خدمات گردشگري در ساحل را به حال 
خود دريا رها نكرده و براي آن تمهيداتي در نظر گيرند. 
از اين رو بحث طرح دريا به ميان آمد. اين طرح آماده 
شد تا به رفتار شناگران نظم داده، محدوده كم خطر 
شنا را مش��خص كند، از اختلاط زن و مرد در محل 
شنا جلوگيري نمايد و محيطي سالم براي استفاده از 
ساحل زيباي دريا فراهم كند.  اگر از موفقيت نسبي 
نجات غريق در كاهش غرق ش��دگان چشمپوشي 
كنيم، طرح دريا عملاً امكانات چشمگير ديگري براي 
گردشگران ندارد. همه ساله در خرداد ماه با تعطيلي 
مدارس سيل گردشگران به سمت نوار ساحلي شمال 
ايران سرازير مي شود. در اين ميان مازندران هر ساله 

با پذيرايي از حدود 20ميليون گردشگر رتبه نخست 
گردش��گرپذيري كش��ور را دارد اما متناسب با اين 
ميزان گردشگر از منابع مالي كلان براي ارائه خدمات 
شايسته برخوردار نيست و با وجود تلاش هاي انجام 
شده باز هم كمبودهاي متعددي وجود دارد كه در 
اغلب زمينه ها خود را نمايان مي سازد. حدود 100 
طرح دريايي كه از روز نخس��ت خرداد ماه 95 آغاز 
شده و به گفته مسئولان تا پايان شهريور ادامه خواهد 
داشت كمبودهاي فراواني دارد كه با بودجه محدود 

اميد چنداني به بهبود كيفيت آن نيست. 
  كمبودها و آرزوها در طرح دريا 

طرح دريا براي برخي مسئولان تنها در حد چند چادر 
جداكننده تعريف مي ش��ود اما هستند مسئولاني 
كه از آرزوهايشان براي ارتقاي كيفيت طرح سخن 
مي گويند. در همين راستا مديركل ميراث فرهنگي 
مازندران اعتقاد دارد بايد اس��تخرهاي ساحلي در 
مازندران راه اندازي شود. دلاور بزرگ نيا به »جوان« 

مي گويد:»استخر ساحلي هزينه زيادي ندارد و بايد در 
اين حوزه برنامه ريزي شود.«  مورد ديگر ايجاد امكانات 
و بسترهاي جانبي و ضروري اس��تفاده از درياست. 
محوطه سازي ساحل براي اس��كان گردشگران از 
اصلي ترين نكاتي است كه به دليل هزينه بالا در اغلب 
نقاط خبري از آن نيست. در سال گذشته در هشت 
شهر ساحلي محوطه سازي هايي انجام شد اما از نظر 
ناظران و گردشگران به هيچ عنوان در حد پاسخگويي 
به جمعيت انبوه گردشگران نيس��ت. در حالي كه 
مس��ئولان از اعتبار 8 ميلياردي براي بهس��ازي و 
زيباسازي سواحل در سال 95 در هشت شهر ساحلي 
مي گويند هر عقل سليمي تشخيص مي دهد كه اين 
ميزان اعتبار براي ساده ترين جدول كشي در ساحل 
دريا كافي نيست اما همانگونه كه كمبود مالي قله 
مشكلات هر طرحي در كشور محسوب مي شود، در 
طرح دريا نيز اين كمبود مالي به چشم مي آيد. به گفته 
معاون سياسي استاندار مازندران بالغ بر 4 ميليارد 

تومان مجموعاً در سال 94 براي پرداخت حق الزحمه 
ناجيان غريق استان هزينه شد. 

  آنچه از دستمان بر نمي آيد 
شايد طبيعي باشد كه برخي موارد چندان در اختيار 
برگزاركنندگان طرح دريا نباشد. براي مثال بحث 
آلودگي درياي مازندران كه در اين سال ها مورد اشاره 
اغلب كارشناسان و رسانه ها قرار گرفته در اين زمينه 
مدنظر است. به رغم آنكه چندي پيش از زبان مديركل 
ميراث فرهنگي مازندران شنيده شد كه شناگاه هاي 
استان مازندران عموماً بدون مشكل و آلودگي است 
اما اغلب كارشناسان اذعان دارند كه اين دريا داراي 
آلودگي هايي بوده و مكان مناسبي براي شنا به حساب 
نمي آيد.  علاوه بر اين مانع شدن از ورود افرادي كه در 
زمان و مكان غير مجاز اقدام به شنا مي كنند چندان 
قابل جلوگيري نيس��ت. در همي��ن زمينه عليرضا 
يونسي، معاون سياسي استاندار مازندران به »جوان« 
مي گويد: »اغلب غرق شدگان افرادي هستند كه در 
ساعات پاياني شب يا در نقاط بسيار دوردست و در 
خارج از محدوده طرح وارد دريا مي ش��وند. با توجه 
به اينكه بيش از 90 درصد غرق شدگان در مكان يا 
زمان خارج از طرح وارد دريا مي شوند با نصب تابلو يا 
جلوگيري از ورود سعي مي كنيم مانع حادثه شويم. 
در حال حاضر مش��غول رايزني با مخابرات هستيم 
تا هر فردي كه وارد مناطق غير طرح ش��د به تلفن 
همراه وي پيامي ارس��ال شده و به او هش��دار داده 
شود. در همين راستا امسال 100 منطقه ممنوعه 
شنا در سواحل مازندران شناسايي شد تا طرح هاي 
مراقبت از اين مناطق انجام شود.«  مورد ديگر وجود 
ساختمان هاي بلندي است كه در نوار ساحلي ساخته 
شده و بر دريا اشراف دارد. اين ساختمان ها امنيت 
بصري شناكنندگان زن را به خطر انداخته و بانوان را 
در استفاده از دريا به ترديد مي افكند. همچنين بايد به 
چادرهاي نامناسبي اشاره كرد كه در برخي نقاط پاره 
بوده و نمي تواند به طور كامل جداكنندگي را انجام 
دهد. مطمئناً يكي از اصلي ترين ملاحظات در طرح 
دريا رعايت فرهنگي اسلامي است كه زنان و مردان 
مسلمان انتظار دارند اجرا ش��ود.  در همين زمينه 
جانشين فرمانده انتظامي استان مازندران با اشاره به 
اهداف اين طرح، حفظ موازين شرعي، رعايت قانون 
و پرهيز از بروز هرگونه جراي��م مخل نظم و امنيت 
عمومي و اخلاقي و پيشگيري و كاهش حوادث ناگوار 
غريق در دريا و ارائه خدمات مطلوب به شهروندان و 
مسافران براي استفاده از مواهب الهي را ازجمله اهداف 
اين طرح برشمرد. سرهنگ مهراب رياحي با تأكيد بر 
مديريت انتظامي بر شهرك هاي ساحلي، برخورد با 
سگ گرداني ها، برخورد با مزاحمان نواميس مردم و 
برخورد با بدپوششي را از مهم ترين اولويت هاي پليس 
در تأمين امنيت مردم و مسافران در سواحل استان 
اعلام كرد.  طرح دريا روزهاي آغازين خود را سپري 
كرده و قرار اس��ت در طول تابس��تان از گردشگران 
دريا پذيرايي كند. اگر صرفاً به جنبه كاهش غريق 
توجه كنيم مي توان گفت روند كاهش غرق شدگان 

اميدبخش است. 

 احداث بزرگ ترين مركز پرورش
 ماهيان خاوياري خاورميانه در مازندران

معاون سياسي - امنيتي استاندار مازندران از احداث بزرگ ترين 
مركز پرورش ماهيان خاوياري خاورميان�ه در مازندران خبر داد. 
علي رضا يونسي رستمي، با اشاره به اينكه در حال حاضر 60 قفس پرورش 
ماهي در دريا انداخته شده است، گفت: بزرگ ترين مركز پرورش ماهيان 
خاوياري خاورميانه در استان مازندران راه اندازي شده است.  وي همچنين 
با بيان اينكه اقتص��اد دريايي يكي از مهم ترين عوامل توس��عه و رش��د 
اقتصادي و از مهم ترين و پردرآمدترين اقتصاد بين كش��ورهاي مختلف 
است، افزود: مازندران با توجه به داش��تن درياي خزر، از اقتصاد دريايي 
در حوزه گردشگري، اشتغال و... اس��تفاده نمي كند كه با استفاده از اين 
صنعت مي تواند رشد و پيشرفت هاي مختلفي را ايجاد كند و بايد به فكر 
رونق اقتصاد دريايي در مازندران باشيم.  معاون سياسي - امنيتي استاندار 
مازندران پرورش ماهي در قفس را يكي از راه هاي استفاده مناسب از اقتصاد 
دريايي دانست و گفت: اين كار از رامسر آغاز و اكنون در جويبار نيز عملياتي 
شده است. اكنون بايد شرايطي فراهم شود تا اين اشتغال در شرق مازندران 
نيز رونق پيدا كند.  اين مس��ئول افزود: در حال حاضر 60 قفس در دريا 
انداخته شده است و بزرگ ترين مركز پرورش ماهيان خاوياري خاورميانه 
در استان مازندران راه اندازي شده است و اين اشتغالزايي پردرآمد بايد در 
دستور كار همگان قرار گيرد و در عرصه هاي مختلف آبزيان، مركبات و... با 

استفاده از روش هاي نوين، به رشد و توسعه برسيم. 

 افتتاح بيمارستان فرقاني قم در سال جاري
نماين�ده م�ردم ق�م در مجل�س ش�وراي اس�امي از افتت�اح 
بيمارس�تان فرقان�ي اي�ن ش�هر در س�ال جاري خب�ر داد. 
احمد اميرآبادي گفت: با افتتاح اين بيمارس��تان  ش��اهد بهبود وضعيت 
بهداشت و درمان قم خواهيم بود.   وي با اشاره به پروژه هاي عمراني دانشگاه 
در حوزه بهداشت و درمان افزود: امسال بيمارستان فرقاني كه اكنون 95 
درصد پيشرفت فيزيكي دارد افتتاح مي شود كه با افتتاح آن شاهد تحول در 
حوزه مسائل درماني خواهيم بود.  اميرآبادي ادامه داد: بيمارستان تخصصي 
و فوق تخصصي فرقاني با 350 تخت در 9 طبقه به متراژ 24 هزار مترمربع در 
حال ساخت است.  نماينده مردم قم در مجلس گفت: همچنين بيمارستان 
110 تختخوابي در منطقه نيروگاه نيز در حال احداث است كه اميدواريم 
به زودي شاهد بهره برداري از آن باشيم، چراكه با راه اندازي آن بيمارستان 
نيز بسياري از مشكلات مردم در منطقه رفع خواهد شد.  اميرآبادي ادامه 
داد: بيمارستان تخصصي و فوق تخصصي نيروگاه قم نيز در هفت طبقه 
به متراژ 15 هزار و 134 مترمربع در حال ساخت است.  نماينده مردم قم 
در مجلس شوراي اسلامي همچنين به احداث بيمارستان هزار تختخوابي 
خاتم اشاره كرد و گفت: بيمارستان هزار تختخوابي در پرديسان قم نيز در 
سه سال آينده مورد بهره  برداري قرار مي گيرد و اگر اين بيمارستان ها افتتاح 

شود وضعيت بهداشت و درمان قم مطلوب تر مي شود. 

تعطيلي ۳۷ درصد واحدهاي توليدي قم
 معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از قرار داشتن 37 
درصد واحدهاي توليدي اين استان در وضعيت كاماً تعطيل خبر داد. 
محمود سيجاني با بيان اينكه يكهزار و چهار واحد توليدي با ظرفيت كمتر از 
50 درصد ظرفيت توليد به صورت نيمه فعال فعاليت دارد، گفت:همچنين 
405 واحد با ظرفيت 50 تا ۷0 درص��د و 180 واحد با ۷0 درصد ظرفيت 
توليد در حال فعاليت هستند.  وي با اشاره به پروژه هاي توسعه باقيمانده در 
بخش صنعت استان افزود: مجموعه طرح ها و پروژه ها در چهار دسته كمتر 
از 20 درصد پيشرفت فيزيكي، بالاي 20 درصد پيشرفت، بالاي 40 درصد 
پيشرفت و بالاي 60 درصد پيشرفت فيزيكي دسته بندي مي شوند.  معاون 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با بيان اينكه اولويت استان در 
تكميل پروژه ها و طرح هاي بيش از 60درصد پيشرفت فيزيكي است، افزود: 
145طرح با اين ظرفيت وجود دارد كه در صورت تكميل، 3 هزار و 940 
فرصت شغلي در استان به طور مستقيم ايجاد مي كند.  سيجاني با بيان 
اينكه 3۷ درصد واحدهاي توليدي كه بالغ بر 1003واحد توليدي را شامل 
مي شود در حالت تعطيلي به س��ر مي برند، گفت: اين واحدها در صورت 

فعاليت، 20 هزار و 656 فرصت شغلي براي استان ايجاد مي كردند. 

 حراج چهره شهر
 پشت وانت بارهاي ميوه فروش

معضل جدي در مذهبي ترين شهر كشور

طرح دريا در ميان كمبودها معلق ماند
اجراي طرح دريا در استان مازندران نگاه ملي مي طلبد

ايجاد ۱۰ باب كتابخانه جديد در مازندران 
مدي�ركل كتابخانه ه�اي عموم�ي مازن����دران از ايج�اد 
۱۰ ب�اب كتابخان�ه جدي�د در مازن�����دران خب���ر داد. 
مرتضي عمراني در چهل و پنجمين جلسه انجمن كتابخانه هاي عمومي و 
بيستمين جلسه كميته سند نهضت مطالعه مفيد مازندران، در استانداري 
گفت: كتاب نقش مهمي در ارتقاي سطح دانش افراد جامعه دارد كه بايد 
نسبت به ترويج فرهنگ كتابخواني در جامعه اقدام كنيم.  وي افزود: سال 
گذشته با هدف اش��تراك گذاري كتاب هاي خوانده شده با حضور اقشار 
مختلف مردم و فرهيختگان، 40 نشست برگزار شد كه پيش بيني مي شود 
امسال 300 نشست برگزار شود.  مديركل كتابخانه هاي عمومي مازندران 
ادامه داد: سال گذشته تعداد كتاب هاي موجود در كتابخانه هاي عمومي 
اس��تان با 45 هزار و89 جلد افزايش به يك ميلي��ون و 660 هزار و 34۷ 
جلد رس��يد كه اميدواريم با اعتبارات و سياست هاي نهاد كتابخانه هاي 
عمومي امسال اين ميزان را افزايش دهيم.  عمراني گفت: تعداد اعضاي 
كتابخانه هاي استان در سال 93 بالغ بر 100 هزار نفر بود كه سال گذشته با 
افزايش 21 هزار و 185 نفري به 121 هزار و 24۷ نفر رسيد كه تلاش داريم 
امسال به 200 هزار نفر برسانيم.  مديركل كتابخانه هاي عمومي مازندران 
افزود: متوسط امانت كتاب در سال گذشته با 440 هزار و 661 جلد افزايش 

به 242 هزار و 896 جلد كتاب رسيده است. 

 احداث آزمايشگاه جامع مازندران در بابلسر 
فرماندار بابلس�ر با اش�اره به اهمي�ت نقش س�امت در جامعه از 
احداث آزمايشگاه جامع مازندران در شهرستان بابلسر خبر داد. 
سيدعلي اسد با اشاره به اجراي برنامه توسعه فضاي درماني شهرستان 
بابلسر گفت: براساس توافق هاي به عمل آمده با شوراي شهر و شهرداري 
بابلس��ر و دانش��گاه علوم پزش��كي مازندران به زودي عمليات احداث 
آزمايش��گاه جامع شهرس��تان در زميني به مس��احت 800 متر مربع 
اجرايي مي ش��ود.  وي با تأكيد بر افزايش خدماتي كه منجر به سلامت 
شهروندان مي شود، افزود: دو دستگاه آمبولانس جديد نيز به مجموعه 
آمبولانس هاي مركز اورژانس 115 شهرستان اضافه شده است.  فرماندار 
بابلسر ادامه داد:در سالي كه از سوي رهبر معظم انقلاب به نام »اقتصاد 
مقاومتي، اقدام و عمل« نامگذاري شده است به صورت ويژه برنامه هاي 
تحقق صحيح اقتصاد مقاومتي و مسائلي كه جزء لايه هاي اصلي آن است 
را پيگيري مي كنيم.  اسد گفت: توسعه صادرات غير نفتي، جلوگيري از 
خام فروشي و حمايت از صنايع تبدلي، توجه به ارائه توليدات داخلي، حل 
مشكلات واحدهاي توليدي، اس��تفاده از ظرفيت هاي اقتصادي بخش 
خصوصي، استفاده از ظرفيت گردشگري و واگذاري پروژه هاي نيمه تمام 
به بخش خصوصي نيز از ديگر مسائل و مأموريت هاي مهمي است كه بايد 

در اولويت برنامه هاي مسئولان شهرستان بابلسر قرار گيرد. 

بدهي واحدهاي شهرك هاي صنعتي قم 
بخشيده شد

مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي استان قم از اجراي تمهيدات 
جديد سازمان صنايع كوچك و شهرك هاي صنعتي ايران در راستاي 
حمايت جدي و كاهش بار مالي بر واحدهاي صنعتي در قم خبر داد. 
امير طيبي نژاد گفت: سازمان صنايع كوچك و شهرك هاي صنعتي ايران 
در اقدامي عملي در راستاي سياست هاي دولت يازدهم در برنامه هاي 
اقتصاد مقاومتي خود به اعطاي تسهيلات و بخشودگي بدهي واحدهاي 
صنعتي به ش��ركت ش��هرك هاي صنعتي اقدام كرد.  وي با بيان اينكه 
تخفيفات و مشوقات اين طرح تنها تا پايان شهريورماه اعتبار دارد، افزود: 
براس��اس اين طرح واحدهاي صنعتي و صنفي مستقر در شهرك ها و 
نواحي صنعتي اس��تان قم كه داراي قرارداد حق بهره برداري از زمين، 
اعياني و تأسيسات بوده و مش��مول پرداخت تعديل بدهي هاي معوق 
هستند و تاكنون موفق به پرداخت اصل بدهي و تعديل آن نشده اند، از 
تخفيف و بخشودگي بهره مند مي شوند.  مديرعامل شركت شهرك هاي 
صنعتي قم اين اقدام را گامي مهم در كمك به واحدهاي صنعتي و كاهش 
بار مالي برخي از توليد كنندگان عنوان كرد و گفت:كساني كه نسبت به 
پرداخت اصل بدهي خود اقدام كنند تا 90 درصد از بخشودگي تعديل 
برخوردار خواهند شد.  وي افزود: كساني نيز كه تاكنون صددرصد اصل 
بدهي خود را در گذشته به اين شركت پرداخت كرده اند و هنوز بدهي 

تعديلان باقي است نيز مي توانند از اين بخشودگي استفاده كنند.

مدارس روستايي مناطق محروم آمل 
بازسازي مي شوند

مدي�ر آم���وزش و پ�رورش آم�ل از بازس�����ازي م�دارس 
داد.  خب������ر  آم�ل  مح����روم  مناط�ق  روس�تايي 
حميد محمدنسب در حاشيه بازديد از مراحل بازسازي مدارس روستايي 
آمل گفت: در سال گذشته ساخت س��ه واحد آموزشي در سه روستاي 
آمل تكميل ش��د و به بهره برداري رس��يد.  وي افزود: در اوايل امسال 
عمليات اجرايي مدرسه 12 كلاسه شهيد پويان كلاكسر بخش مركزي 
اين شهرس��تان با يك ميليارد و ۷50 ميليون تومان آغاز ش��ده است 
كه با تجهيزات آن بالغ بر 2 ميليارد تومان تا قبل از پايان س��ال جاري 
به بهره برداري مي رس��د.  محمدنس��ب ادامه داد: هم اكن��ون در ادامه 
تخصيص بودجه از سوي طرح بنياد بركت و اعتبار ملي عمليات اجرايي 
دو مدرسه روستاهاي محمدآباد بخش امامزاده عبدالله)ع( و معلم كلا 
بخش دشت سر آغاز شد.  مدير آموزش و پرورش آمل با تأكيد براينكه 
براي ساخت مدرسه ابتدايي هفت كلاسه محمدآباد بالغ بر ۷00 ميليون 
تومان اعتبار كنار گذاشته شده است، گفت: براي تجهيز اين كلاس ها 
نيز بالغ بر 2 ميليارد ريال اختصاص يافته است.  وي با اشاره به ساخت 
مدرسه هفت كلاسه روستاي معلم كلا اين پروژه آموزشي را مدرن ترين 
واحد آموزشي در روستاهاي آمل بيان كرد و افزود: اين مدرسه با اعتباري 
بالغ بر 1۷ ميليارد ريال اختصاص يافته كه عمليات اجرايي آن با تنظيم 

قرارداد پيمانكار آغاز شده است.

در هر ي�ك از كوچه ه�ا و خيابان هاي قم كه ق�دم بزنيد ديگ�ر اثري از 
مغازه هايي كه ميوه هاي فصل را پش�ت شيش�ه هاي مغازه ش�ان چيده 
باشند، نخواهيد ديد. كاهش مغازه هاي فروش ميوه در قم هيچ ارتباطي 
به كاهش مصرف ميوه در اين ش�هر مذهبي ندارد بلكه شهروندان قمي 
ديگر عادتي به خريد ميوه از مغازه ها ندارند و درواقع سبد ميوه اي خود 
را از فروش�ندگاني تهيه مي كنند كه در خيابان هاي اصلي ش�هر پرسه 

مي زنند و حتي در برخي از خيابان ها مكان ه�اي ثابتي را نيز براي خود 
اختيار كرده اند. هرچند آمار دقيقي از تعداد وانت بارهاي ميوه فروش در 
سطح شهر منتشرنشده است اما خيابان يا محله اي در سطح شهر وجود 
ندارد كه در آن وانت بارها ديده نشوند. در اين ميان تعدادشان در هر يك 
از محله ها به حدي است كه خريداران به راحتي مي توانند تمام ميوه هاي 
فصل را در محله خودش�ان از اين فروش�ندگان دوره گ�رد تهيه كنند. 

 استان مازندران، ساحلي حدود 34۰ كيلومتر دارد كه هر ساله ميزبان 
ميليون ها گردش�گر و مس�افر از اقصي نقاط كش�ور اس�ت. به همين 
دليل اس�ت كه مي توان گفت س�احل درياي مازندران بي�ش از آنكه 
به مازندراني ها اختصاص داش�ته باش�د به كل مردم ايران تعلق دارد. 

در واقع برخي از نقاط گردش�گري كش�ور خدمت ملي ارائه مي دهند 
كه بايد ب�ه آنها نگاه ملي داش�ت. اما در اين س�ال ها به رغم بحث هاي 
فراوان رس�انه ها در اين باره، هيچ گاه دولت ها نگاه مل�ي به مازندران 
نداشته و هنوز طرح دريا در اين استان با بودجه استاني ارائه مي شود. 

زباله هاي عفوني قم تأييديه ندارند
عض�و ش��وراي ش�����هر ق�م در خص�����وص خط�رات 
داد.  هش������دار  ق�م  در  عفون�ي  زباله ه�اي  دف�ن 
عباس ذاكريان با انتقاد از عدم بي خطر بودن دفن زباله هاي بيمارستاني 
در قم گفت: متأس��فانه خطر دفن زباله هاي عفوني در قم وجود دارد 
و بي خطر س��ازي زباله هاي عفوني تأييديه محيط زيست ندارد.  وي با 
اش��اره به جمع آوري زباله به صورت يك ش��ب در ميان در قم افزود: با 
هدفگذاري هاي انجام شده اين كار سبب كاهش هزينه ها و رفتارسازي 
مردم ش��ده و در نهايت منجر به كاهش توليد زباله مي شود.  ذاكريان 
با بيان اينكه جمع آوري زباله به صورت يك شب در ميان در پرديسان 
شروع شد ولي روند پيگيري آن مناسب نبود، گفت: از بهمن ماه سال 
93 كه اين طرح اجرا شد قرار بود تا پايان سال بعد به تمام شهر برسد 
ولي ميسر نشد، اما با هدفگذاري جديد قرار است در مناطقي اين كار 
انجام شود كه منطقه 4 شهرداري نخستين منطقه اي است كه دوباره 
اين طرح در آن اجرا خواهد ش��د.  رئيس كميس��يون خدمات شهري 
شوراي اسلامي ش��هر قم اعلام كرد: قرارداد كارخانه تفكيك زباله در 
مقصد منعقد و در حال اس��تفاده اس��ت ولي هنوز به تكميل ظرفيت 
نرسيده كه در آن از زباله هاي خشك براي بازيافت و از زباله هاي  تر براي 
توليد برق استفاده شود.  وي هزينه جمع آوري زباله و رفت وروب در قم 
را 50 ميليارد تومان دانست و گفت: اگر بتوانيم از اين مبلغ يك ميليارد 
تومان ذخيره كنيم، مي توانيم يك هكتار فضاي س��بز در شهر ايجاد 
نماييم و به جاي اينكه رويكرد، تميز كردن ش��هر باشد، بايد به سمت 

تميز نگه داشتن و آلوده نكردن شهر برويم. 
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